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مشت های آسمان کوب قوی
در غیــاب مام میهن هیچ کدام برای ملت ما نه تنها مادر که حتی للـــه بداخلاق هم 
نمی شــوند و اگر عکس گرفتن با خارجیان کافر کروات بسته انکار نمی شود، آن جماعت 
ایرانی میهن دوســت که در ظاهر شبیه آنها نیستند نیز در محدوده توانایی مدیریتی قرار 
گیرند و الا نفی نیروی انسانی و تحکم به خالص سازی و هم شکل بودن چاره ساز نیست، 
زیرا نوعا علما و مجتهدان با یکدیگر اختلاف نظر دارند، حال چه انتظاری است که خبرگان 
صنعت و تجارت و کشــاورزی و اقتصاد و سیاست با آسمان کوبان حاکم هم نظر باشند. 
تاریخ کشور ما نشان داده است همواره در عین کثرت وحدت ایران برپا بوده است. وحدت 
به معنی آن که دیگران با ما به وحدت برســند نیســت بلکه همه با هم باید به وحدت 
برسند و دوقطبی جامعه همان طورکه بارها مقام معظم رهبری گفته اند توطئه دشمنان 
است و اینکه برخی خود را حزب اللهی و انقلابی بنامند و نظام را بخواهند یکسان سازی و 
خالص سازی کنند هم سیاستی نادرست است و هم نافرجام و ناموفق- اگر سیاست های 
انقلابی در داخل تدوین شــود- نه به معنی پاک سازی افراد- و به راستی با ویژه خواری و 
رانت خواری، اســراف و تبعیض منطقه ای مبارزه شود، یقینا همه از آن استقبال می کنند 
ولی هرچه توهم یکسان ســازی و خالص سازی بیشتر شــود، سرمایه اجتماعی دولت و 
حاکمیت کمتر خواهد شــد و بیشتر دست به دامن رابطه با بیگانه خواهیم شد. رابطه با 
بیگانگان منطقی و البته مفید است اما حل مسائل در داخل کشور ممکن است و نه در 

خارج که دیگران به فکر منافع خویش اند و نه ما.
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گورباچف یک موضع ثابت و منسجم نداشت
 به دوره گورباچف بازگردیم. شما از محتویات پاسخ او (گورباچف) به امام اطلاع   .

دارید؟ اساسا نگاه گورباچف به مواضع امام چه بود؟
درباره پیام امام باید به یک نکته بسیار مهم و تعیین کننده توجه کرد و آن نوع فضا و 
نحوه کار ما با روس ها بود. ما با روس های ابرقدرت و متکبر از موضع قدرت رابطه برقرار 
و کار کردیم. بنابراین فضای روابطمان آن طور بود که رهبری ایران (امام راحل) از رهبری 
ابرقدرت شوروی می خواست عقایدش را تغییر دهد و از الحاد و کمونیسم دست بردارد 
و به خداپرستی و اسلام روی آورد. ما ذره ای مواضعمان را تغییر ندادیم و اجازه ندادیم 
روس ها در افغانستان مستقر شوند، در حالی که با حمایت از مجاهدین افغان، ارتش سرخ 
را زمین گیر کردیم و در تهران شــعار مرگ بر شــوروی هم می دادیم. هم زمان روس ها را 
پای میز مذاکره آوردیم و روابط استراتژیکی برقرار کردیم و برای اولین بار انواع تسلیحات 
اســتراتژیکی برای کشــور تأمین کردیم که پایه روابطمان تاکنون است. پس می بیند که 
دیپلماســی در قبال ابرقدرت ها اقتضائات خاص خود را دارد که بسیار پیچیده، حرفه ای 
و بغرنج اســت. خصلت ابرقدرت ها این اســت که ابتدا شما را خفیف و حقیر می کند و 
حقارت را باور شما می کند که تصور کنید با یک بمبشان از پای درمی آیید، بعد روی شما 
کار می کنند تا شما را تابعی از خود کنند. قرآن می گوید خصوصیت ویژه قدرتمندان مانند 
فرعون آن است که «خفیفتان می کند تا تابعتان گرداند» ( فاستخف قومه فاطاعوه). اینجا 
جا دارد که عنوان کنم بنده تنها ســفیر جمهوری اسلامی ایران نزد ابرقدرت زمان بودم 
و ازاین رو در هیچ شــرایطی اجازه ندادم طرف مقابل مــا را خفیف کند؛ نه در مذاکرات، 
نه در مراودات، نه در پروتکل ها و تشــریفات، نه در رفت و آمدها و نه در هیچ مورد و در 
هیچ شــرایطی اجازه ندادم نُرم ها و پروتکل های خود را بر ما تحمیل کنند و برعکس، از 
موضع ســفیر و نماینده انقلاب بزرگ اسلامی ایران حتی نُرم ها و پروتکل های خود را بر 
روس های متکبر تحمیل کردم. من از بدو ورودم به مسکو در دوره شوروی با پافشاری و 
ایســتادگی، آنها را وادار کردم در کاخ کرملین و رئیس جمهور شوروی در مقام ابرقدرت 
متکبر پذیرای بنده شود و مساوی با بنده دور یک میز بنشینند و دو ساعت گفت وگو کنند. 
حتی روس های متکبر را وادار کردم به جای میزبانی رئیس پارلمانشان از رئیس پارلمان 
جمهوری اســلامی ایران، شخص رهبر و رئیس جمهور ابرقدرت شوروی میزبان و طرف 
گفت وگو با رئیس پارلمان ایران شــوند و در کاخ کرملین از او اســتقبال کنند و به افتخار 
ایشان ضیافت شــام ترتیب بدهند. حتی در زمان تعطیلاتشان رهبران متکبر شوروی در 
بندر سوچی سفیر جمهوری اسلامی ایران را به طور ویژه پذیرفته و مذاکره و توافق کردند. 
بنده اولین سفیر جمهوری اسلامی ایران بودم که از جمهوری های مسلمان نشین شوروی 
قبل از فروپاشی بازدید کردم و با وجود نگرانی های موجود، با مسلمانان شوروی قبل از 
فروپاشی روابط برقرار کردم و بسیاری موارد مشابه دیگر که نه فقط در تاریخ دیپلماسی 
ایران  بلکه در تاریخ دیپلماســی جهان بی نظیر و اســتثنائی است.  با همین نگاه تاریخی 
بگذارید اینجا آسیب شناسی از سیاست خارجی فعلی مان در قبال روس ها داشته باشم 
و درخواستم از شخص شما و روزنامه «شرق» هم این است که در کمال حوصله و بدون 
سانسور آن را منتشر کند. بعد هم به نتیجه گیری تاریخی از پیام امام راحل به گورباچف 
نیز می رسم. این را به این دلیل گفتم که اکنون ما در روابطمان با چین و روسیه آن طورکه 
باید با اعتمادبه نفس و محکم عمل نمی کنیم. درست است ما به لحاظ اینکه در تحریم 
هستیم به مراودات با چین و روسیه نیازمندیم، اما نگاه استراتژیکی نشان می دهد روس ها 
و چینی ها بیشتر به ما نیازمندند تا ما به آنها؛ چینی ها برای ورود به خلیج فارس و کسب 
صدها میلیارد دلار شــیوخ به امنیت از ســوی ما نیازمندند که بیشتر، اساسا روس ها از 
خاورمیانه اخراج شــده بودند، با تکیه بر ما و موقعیت ما دوباره وارد خاورمیانه شــدند. 
حالا کار به آنجا رسیده که اینها به خود اجازه می دهند با منافع امنیتی استراتژیکی ما در 
خلیــج فارس بازی کنند! نحوه بهره برداری ما از ماجرای مک فارلین در روابط با روس ها 
نشــان می دهد رابطه یک طرفه با شــرق یا با غرب سم مهلک اســت. نباید اجازه دهیم 
دستمان را طرف مقابل بتواند بخواند. ایران باید در روابط خارجی مانند هند طوری عمل 
کند که نشان دهد همیشه به همه کشورها و قدرت ها راه دارد. اگر حتی رابطه دوستانه  
اما یک طرفه با یک ابرقدرت برقرار کنیم، آن ابرقدرت زودتر از بقیه سیاســت هایش را به 
ما تحمیل می کند. در مذاکرات هسته ای روس ها و چینی ها که متحد ما هستند می گویند 
کنــار آمریکا و مقابل ما می نشــینند تا فشــار آمریکا روی ما را کمتــر کنند! این خصلت 
سو ءاستفاده کننده روس ها و چینی ها خصلت همه ابرقدرت هاست. البته زود طرفداران 
آمریکا و غرب بُل نگیرند. در چنین شــرایطی اســت که در عین اتحاد با روسیه  اما برای 
برابــری و تعــادل در روابط، ما هم در بحران اوکراین باید در کنــار آمریکا و غرب و برای 
تعدیل و نرم کردن آنها مقابل روســیه می نشســتیم. بر همین اســاس قبل از آغاز جنگ 
اوکراین بنده نظرم این بود که باید به عنوان میانجی وارد صحنه بین المللی می شدیم. با 
این آسیب شناسی از فضای حال حاضر سیاست خارجی مان در قبال روس ها به خلاصه 
پیام حضرت امام بازمی گردم. خلاصه پیام حضرت امام به شخص گورباچف و مقامات 
شوروی این بود که ضمن دعوت رهبران شوروی به یکتاپرستی و اسلام به آنها هشدار داد 
که فریب در باغ سبز آمریکا و غرب را نخورند. روس ها به این بخش سیاسی و مهم پیام 
امام توجه نکردند و فروپاشیدند و ۱۰ سال با یلتسین به سوی آمریکا و غرب رفتند  اما نهایتا 
دست از پا درازتر باختند و کار را به پوتین سپردند تا که امروز به اینجا رسیده اند. گورباچف 
در پاســخ به بخش ایدئولوژیک پیام امام، ضمن احترام به حســن نیت امام، اما تصریح 
کرد که در روابط، عقاید هر طرف برای خودش محترم اســت. باید بسیار توجه کنیم نوع 
دیپلماســی برای کشــوری با موقعیت ایران خود یک مؤلفه قدرت، هم تراز مؤلفه های 
قدرت نظامی و قدرت اقتصادی است. موقعیت شناسی، فرصت طلبی، فرصت شناسی، 
حرفه ای گری و تخصص در دیپلماســی می تواند قدرت و توان ملــی را چند برابر کند و 
برعکس، نابلدی و غفلت در دیپلماســی موجب زوال قدرت و توان ملی می شــود. این 
امر به ویژه در جهان کنونی در حال گذار از تک قطبی به چندقطبی برای کشــور ما بسیار 
حیاتی و مهم و تعیین کننده اســت. وجود چندگانگــی در روابط خارجی به جای روابط 
یک جانبه، موجب می شــود قدرت سازی و اهرم ســازی نوین کنیم و حتی با خود کشور 
روسیه نیز روابط را گسترده تر و متنوع تر بسازیم، درحالی که در روابط یک جانبه، مناسبات 
حالت انجماد، رکودیافته، غیرمتنوع و درجازده پیدا می کند. روابط کنونی ما با روســیه با 
وجود این همه اشــتراکات به ویژه در موقعیت تحریم هر دو کشور، اما دچار رکود است. 

در حالی که ظرفیت بالقوه روابط ما حداقل ۱۰ برابر روابط کنونی است.

یاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه:
 انتقال آب دریای عمان به اصفهان در کمتر از یک سال آینده به بهره برداری می رسد

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: پروژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان 
اگر با ســرعت فعلی پیش برود تا کمتر از یک ســال آینده به بهره برداری خواهد 
رســید. یاســر طیب نیا در جمع خبرنگاران اظهار کرد: فــولاد مبارکه تأمین تمامی 
ورق های پروژه را عهده دار شــده است و امیدواریم بقیه سهام داران با تأمین منابع 
مالی به پیشــرفت پروژه کمک کنند. وی اظهار امیدواری کرد سرعت پروژه اگر به 
همین روال باشــد، بــه زودی آب دریای عمان به اصفهان خواهد رســید. طیب نیا 
تصریح کرد: با انتقال آب به اصفهان مشــکل تأمین آب صنایع حل خواهد شــد و 
برداشــت از آبخوان زاینده رود به صفر می رسد. وی اظهار امیدواری کرد با اجرای 
پروژه های طرح انتقال آب بهشــت آباد، تونل ســوم، سد خرســان  و... با همکاری 

ارگان های ذی ربط مشکل خشکی زاینده رود نیز مرتفع شود.
بهره برداری از نیروگاه سیکل ترکیبی تجربه ای موفق در ساخت نیروگاه در کشور

طیب نیا در ادامه ســاخت نیروگاه سیکل ترکیبی را تجربه ای موفق در ساخت 
نیروگاه در کشــور دانســت و افزود: احداث نیروگاه ســیکل ترکیبی فولاد مبارکه 
بــا انجام آزمایشــات نهایی، فاز اول و دوم آن ظــرف ۱۰ روز آینده به بهره برداری 
خواهد رسید. وی اظهار کرد: وارد مدار شدن این نیروگاه در طول ۱۶ تا ۱۷ ماه یک 
تجربه موفق اســت، شرایط کشــور در بحث انرژی چندان مطلوب نیست؛ چراکه 
هرساله هم تولید و هم مصارف صنعتی و خانگی افزایش پیدا می کند که موجب 

چالش های حوزه انرژی می شود.
سرمایه گذاری ۲.۳ میلیارد یورویی فولاد مبارکه در حوزه محیط زیست

مدیرعامل فولاد مبارکه تصریح کرد: اگر بخواهیم با اســتانداردهای روز دنیا جلو 
برویم، مباحث محیط زیســتی چالش جدی برای صنعت فولاد کشور است اما فولاد 
مبارکه سرمایه گذاری ۲.۳ میلیارد یورویی در حوزه محیط زیست و انرژی داشته  است 

که این سرمایه گذاری را در راستای تبدیل فولاد مبارکه به صنعت سبز دنبال می کنیم. 
وی بــا ابــراز این مطلب که فــولاد مبارکه یک صنعت پاک اســت، تصریح کرد: قول 
می دهیم ظرف یکی، دو سال آینده الگویی استثنائی در کشور در زمینه محیط زیستی و 
کاهش آلودگی خواهیم داشت و در این راستا هدف گذاری کرده ایم. طیب نیا تأکید کرد: 
یقین بدانید که مشــکل آب استان اصفهان به مدد اقدامات فولاد مبارکه به عنوان یک 

صنعت بزرگ از جمله انتقال آب دریای عمان به زودی رفع می شود.
توزیع ۴۰ هزار میلیارد تومان سود در میان سهام داران

وی تصریــح کرد: از دیدگاه ما مســئولیت اجتماعــی منحصر به کمک های 
حمایتی نیســت بلکه در شــرکت های بزرگ این موضــوع، مفهومی فراتر دارد، 
امروزه مســئولیت های اجتماعی بیشــتر به معنای توزیع ثروت است؛ امسال ۴۰ 
هزار میلیارد تومان توزیع ســود در میان سهام داران داشتیم که بخشی از آنها از 
اقشــار ضعیف جامعه هستند. مدیرعامل فولاد مبارکه بیان کرد: در بعد اصلی 
نگاه به مسئولیت اجتماعی نیز تلاش داریم به شکل جامع تر عمل کنیم؛ گرچه 
این پروژه ها چند ســاله به طول می انجامد اما سعی داریم در راستای آبادکردن 
مناطــق محروم اصفهان گام برداریم و در این راســتا منطقه شــرق اســتان را 
به عنوان پایلوت انتخاب کردیم. وی با بیان اینکه ابتدا سند پیشرفت و آبادانی را 
در ایــن ارتباط تهیه و ظرفیت ها، محرومیت ها تهدیدها و فرصت های منطقه را 
احصا و بر پایه آن در حوزه های مختلف کار کردیم، گفت: در حوزه کشــاورزی و 
دام پروری ظرفیت های این منطقه همگی شناسایی شده است تا برای فرصت ها 
سرمایه گذاری شود و در موارد دیگر نیز حمایت و آموزش نیز مدنظر قرار گرفته 
اســت و تلاش داریم این روند را به مدل حمایتی مسئولیت اجتماعی در کشور 
تبدیل کنیم. طیب نیا با تأکید بر اینکه جزء معدود مجموعه هایی هســتیم که با 

وجود همه مشــکلات هنوز قصد داریم از ظرفیت اسمی هفت میلیون و ۲۰۰ تن 
تولید فولاد تا پایان ســال رد شویم، بیان کرد: با محاسبات انجام شده ظرف یکی، 
دو ســال آینده، با تولید ناشــی از برق آن هزینه احداث نیروگاه جبران می شود، 
این نیروگاه کلاس یک در شــهر اصفهان که به لحاظ آلودگی رتبه های نخست 
کشــور را دارد، متناســب با شــرایط اقلیمی اصفهان تدارک دیده شده است و 
کمتریــن مصرف آب و انرژی را دارد. مدیرعامــل فولادمبارکه در بخش دیگری 
از صحبت های خــود در ارتباط با کاهش قیمت فولاد تأکید کرد: کاهش قیمت 
جهانی فولاد بر ســودآفرینی مــا تأثیر می گذارد، همان گونــه که قیمت فروش 
محصولات ما نســبت به ســال قبل با وجود تورم ۴۰ تــا ۴۵ درصد، یک درصد 
کاهش داشــت. وی ادامه داد: نکته مهم این است که فولاد مبارکه همواره در 
این مقاطع از این نوســانات عبور کرده است، به نوعی بیش از ۴۰ درصد حاشیه 
سود خود را حفظ کردیم. طیب نیا گفت: ما برای بحران ها همیشه آماده هستیم، 
در چهار ماهه نخســت امسال رشــد تولید خوبی نسبت به سال گذشته داشتیم 
و پیش بینی می کنیم بــا توجه به روند مثبت اخیر قیمت های جهانی، شــرایط 

بهتری را در سال جاری تجربه کنیم. 

 او گفت: «اتفاقا شــهر موزه هســت! موزه ای از هر آنچه 
می بینیــم. ترکیبی از همه موزه هایــی که تا حالا دیده و 
شنیده ایم؛ موزه ای که حفظ ارزش ها و ارتباطات انسانی 
در آن، حس تعلق به مکان و به تبع آن کیفیت زندگی را 
ارتقا می دهد؛ موزه ای که قواعد و ضوابطش پیچیده تر و 
متفاوت از موزه های معمولی است. موزه ای که می تواند 
تلفیقی از کاربری ها، ســلایق، محتواها و ارزش ها را در 
کنار هم و با نســبت های متفاوت چیده باشــد؛ موزه ای 
کــه بایــد آن را از خودمان بدانیم». درســت می گفت. 
چرا فکر می کنیم موزه نمی تواند پویا و تلفیقی باشــد؟ 

موزه ای پویا به وسعت یک شهر که مردم با جای جایش 
یا خاطراتی شخصی دارند یا از عزیزان شان شنیده اند.

واقعیت این است که به قول دکتر علی محمد سعادتی 
کــه ســال های زیــادی شــهردار «قلب تهــران» بود و 
خدمت بســیاری به احیا و ارتقای کیفــی مرکز تاریخی 
شــهرمان کرد: «اگر مســئولان فقط به مــردم و تأمین 
خدمات مورد نیازشــان فکر کنند، اگر بــا مردم محلات 
گفت وگو کنند و درســت همان چیــزی را که آنها خود 
می خواهنــد- از پیاده روهــا تــا تأسیســات و خدمــات 
شهری، مدرســه، درمانگاه، ســرای محله آزاد و پاتوق 

پذیرا، و...- برای شــان فراهم کنند، تعلق خاطر و علاقه 
آنها به محل شــان خیلی بیشــتر می شود». سعادتی در 
سخنرانی دوشــنبه اش در حوزه هنر اسلامی افزود: «با 
این روش ما شــاهد بودیم کــه در منطقه ۱۲ که قیمت 
ملک در آن هر سال شــش درصد تنزل می کرد، ناگهان 
بعد از چند ســال اقدامات محلی ما، به بیش از ســالی 
۱۲ درصد رشــد قیمت رســید». در واقــع بحث کیفیت 
کالبدی بافت یا تک بناها کاملا تابع کیفیت زیست پذیری 
بافت است و هرگاه بافتی دچار اختلال جدی در زندگی 
عادی اش شــود، زوال کالبدی را نیز شــاهد خواهد بود؛ 

زوالــی که خود تغییر کاربری هــا را نیز به دنبال خواهد 
داشــت. وقتی درصد بالایی از خانه های محلات اطراف 
بازار تهران تبدیل به انبار می شــوند، این نشانه آن است 
که منطقه مســکونی قبلا به تدریج دچار کاهش شــدید 
کیفیت زیســت پذیری شده و در نظام خدمت رسانی اش 
چالش هایی جدی دارد. حال اگر شهر ما به خود بیاید و 
از فرصت های بالقوه موجود استفاده کند، چه بسا تهران 
قدیم به قطب گردشگری داخلی و خارجی تبدیل شود. 
این تغییرات هم چهره شــهر قدیم را زیباتر می کند، هم 

شهروندانش را راضی تر.

اصلاح و پایش مستمر و هوشمندانه شهر

 فرشــید عابدی: تأیید خشک ســالی در افغانستان از سوی 
مقامات ایرانی شــاید نشــان از عدم درک درســت آنها از 
معاهده ۱۳۵۱ داشــته باشــد. پس از بازدید هیئت ایرانی 
از ایســتگاه ســنجش آب دهراود، برخی از مقامات ایرانی 
خشک سالی افغانستان را تأیید کردند و برخی از حل وفصل 
پرونده هیرمند و بسته شــدن پرونده مناقشــه آبی ایران و 
افغانســتان خبر دادند؛ اما تأیید هر کــدام از مقامات ابعاد 
مختلفی را به ذهن متبادر می  کند که در نهایت منافع ملی 

ایرانیان را به چالش می کشد.
نماینده مجلس ایران: افغانستان آب ندارد!

اخیرا چند نفر از نمایندگان مجلس ایران برای بازدید از 
سدهای افغانســتان به این کشور سفر کرده اند و اظهاراتی 
جالب بــه زبــان آورده اند. محمــود نبویان، یکــی از این 
نماینــدگان مجلس به مهر گفته اســت: «اخیرا جمعی از 
مســئولان ما برای بازدید به آن منطقــه رفتند و ملاحظه 
کردنــد که آب زیادی در آنجا وجود نــدارد که به مرزهای 
ایران برسد. سد کجکی افغانســتان ۷۰۰ کیلومتر با مرز ما 
فاصله دارد و چون در این فاصله خشک سالی وجود دارد، 

آبی باقی نمی ماند که به مرزهای ایران برسد».
او در ادامــه تأکید کرده بود که «دربــاره وقوع درگیری 
در مــرز ایران و افغانســتان که چند مــورد پیش آمده بود 
هــم با آنان بحــث و تبادل نظر شــد و گفتند سیاســت ما 
روشــن است و اگر مأموری در مرزها برخوردی کرده باشد، 
به شــدت توبیخ می شــود». اظهارات نماینــدگان مجلس 
ایران درباره وضعیت آبی افغانســتان در شــرایطی مطرح 
می شــود که پیش از این، مواضع مشــابهی از سوی برخی 
مقامــات اجرائی مطرح شــده اســت. مواضــع برخی از 
مقامــات از جمله معاون اجرائــی رئیس جمهور و معاون 
اســتانداری سیستان و بلوچســتان نشــان از عدم شناخت 
و درک صحیــح از مفاد معاهــده ۱۳۵۱ دارد. رویکرد های 
هیدروپلیتیکــی، سیاســت های کشــاورزی افغانســتان و 
افزایش سطح زیر کشت خشخاش در حوضه آبریز هیرمند، 
نیاز آبی اراضی اطراف این حوضه را به شدت افزایش داده 
اســت؛ به همین علت شاهد احداث تعداد درخور توجهی 
کانال هــای انحراف آب منشــعب از رودخانــه هیرمند به 
اراضی کشاورزی هســتیم که این مسئله باعث شده میزان 
آب جاری به پایین دست کاهش یابد. درواقع تنش آبی در 
پایین دســت بند کمال خان امری برنامه ریزی شده و دلخواه 

طالبان با سیاست اشاعه پشتون  است.
این مســئله با هدف کوچ اجباری ساکنان ولایت نیمروز 
و مهندسی اجتماعی رقم خورده است و دلیل قابل قبولی 
برای پذیرش از ســوی طالبان نیســت. از طرفــی تصاویر 
ماهواره ای فصل پاییز و زمستان ارتفاعات افغانستان نشان 
می داد که ۴۰ درصد حوضه آبریز هیرمند پوشــیده از برف 

است.
جزئیاتی از معاهده آبی ایران و افغانستان

مطابــق معاهده ۱۳۵۱، از هر میزان بارندگی در حوضه 
آبریز هیرمند، ایران دارای سهم است. در تبصره ماده پنجم 
پروتکل شــماره یک، مبنای برآورد ماهانه سال آبی نرمال 
اســت؛ یعنی اگر در هر ماه میزان تعیین  شــده یا بیشتر آب 
دریافت شود، ســال نرمال و پرداخت حقابه بدون مشکل 
و کامل است. نوامبر ۱۷۲ هزار ایکرفیت (۲۱۲٫۱۶۰ میلیون 
مترمکعب)، دســامبر۱۷۶ هــزار (۲۱۷٫۰۹۴)، ژانویه ۱۷۸ 
هزار (۲۱۹٫۵۶۱)، فوریه۲۰۸ هزار (۲۵۶٫۵۶۵)، مارس۵۹۷ 
 ،(۱۴۲۸٫۳۸۰) هــزار   ۱۱۵۸ آوریــل   ،(۷۳۶٫۳۹۲) هــزار 
مــی  یک میلیــون و ۳۳ هــزار (۱۲۷۴٫۱۹۴)، ژوئن۴۴۱ هزار 
(۵۴۳٫۹۶۸)، جولای ۲۱۱ هزار (۲۶۰٫۲۶۶)، آگوســت ۱۳۷ 
هــزار (۱۶۸٫۹۸۸)، ســپتامبر ۱۲۵ هــزار (۱۵۴٫۱۸۶) و در 
مجمــوع چهارمیلیون و ۵۹۰ هــزار ایکرفیت (۵۶۶۱٫۷۱۵ 
میلیون متر مکعب). در ماده چهارم معاهده تصریح شــده 
«در ســال هایی که بر اثر حوادث اقلیمی مقدار جریان آب 
از ســال نرمال آب کمتر باشــد و ارقام دستگاه آب شناسی 
دهراوود جریان مربوط بــه ماه های قبل ماه مورد بحث را 
نسبت به ماه های مشابه ســال نرمال مقدار کمتری نشان 
دهد، ارقام مندرج در ســتون ۴ جدول ماده ســوم ( تصویر 
فوق) به تناسبی که در جریان واقعی ماه های ماقبل همان 
ســال آبی (در این صورت جریان ماه مــارس ما قبل تا ماه 
مورد بحث) با ماه های مشــابه یک ســال نرمال آبی دارد، 
برای ماه های آینده همان سال آب تعدیل می یابد و مقادیر 
تعدیل شده در مواضع مندرج در ماده سوم (سه موضع در 
ســر مرز ایران و افغانستان) به ایران تحویل داده می شود . 
«به طریــق منطقی» هر  گاه در  یکــی از ماه های آینده بعد 
از ماه مورد بحث، دســتگاه آب شناسی دهراوود مقدار آبی 
برابر با آب ماه مشابه ســال نرمال را نشان دهد، آب مورد 

بحث طبق «ستون ۴ ماده سوم» تحویل می شود».
در هیــچ کجای قرارداد صحبت از عدم تحویل ســهم 

ایران نیست بلکه بحث درصد کاهش نسبی است.
اظهارات عجیب برخی مقامات ایرانی درباره حقابه

معاون اســتانداری سیستان و بلوچســتان بدون دانش 
هیدرولیکی و احتمــالا تحت تأثیر برخــی اظهار نظرهای 
غیر کارشناسی مقامات کشوری و بدون بازدید از سد کجکی 
در گفت وگو با صدا و ســیما صرفا بر اســاس گزارش بازدید 
هیئت ایرانی در مرداد ماه، اعلام می کند که آب کافی برای 
رهاســازی حقابه ایران از رودخانه هیرمنــد وجود ندارد؛ 
اما تصور نادرســت او از معاهده و از ســهم ایران در زمان 
خشک ســالی افغانستان و نیز از آورد رودخانه، باعث شده 

مواردی مطرح کند که با منافع ملی منافات دارد.
تأیید یک مقام رسمی ایران مبنی بر خشک سالی و نبود 
آب کافی برای رهاسازی حقابه ایران، مصداق گل به خودی 
اســت؛ در علم دیپلماسی، اگر چنین مسئله ای صحت هم 
داشــته باشد، نباید از ســوی یکی از مقامات رسمی کشور 
تأیید شــود. برای جلوگیری از بهره بــرداری افغان ها لازم 
است او و سایر مقامات استانی و کشوری بر اساس معاهده 
و مفــاد آن بر حق ایران از حقابــه تأکید کرده و تبعات این 
ســخنان کاهش یافته و گریبانگیر مردم سیســتان نشــود. 
چندی پیش در ادامه ادعای برخی اعضای دولت سیزدهم 
مبنی بر دانش زبان دیپلماســی و دســتاوردهای ذکر شده 

برای دولت، شــاهد ادعای معــاون اجرائی رئیس جمهور 
مبنــی بر حل وفصل مناقشــه آبــی ایران و افغانســتان و 
بسته شدن پرونده حقابه هیرمند توسط دستگاه دیپلماسی 
دولــت ســیزدهم بودیم کــه مــورد انتقاد جــدی مردم 

سیستان و بلوچستان قرار گرفت.
بدون تردیــد همکاری هیئت حاکمه افغانســتان برای 
بازدیــد هیئــت ایرانی از ایســتگاه ســنجش آب دهراوود 
طبق معاهده ۱۳۵۱ یک گام رو به جلو اســت  اما مادامی 
می توانیــم مدعی حل وفصل مســئله هیرمند باشــیم که 
حقابه ایران از رودخانه هیرمند طبق معاهده و مفاد آن از 

سد جریکه ورودی مرز سیستان عبور کند.
با وجود وعده مقامات هیئت حاکمه افغانســتان مبنی 
بر اصلاح سامانه انحرافی بند کمال، مسکوت  ماندن مسئله 
اصــلاح این بنــد انحرافــی و ناقض ماده پنجــم معاهده 
۱۳۵۱، جای تأمل دارد. به نظر می رســد تواتر طرح ادعای 
تأیید خشک ســالی در افغانســتان و نبــود آب کافی برای 
رهاســازی حقابه هیرمند، آن هم بدون بررسی مخازن سد 
کجکی و میزان جریان آب ماه های گذشــته رودخانه های 
هیرمند طبق داده های ایستگاه آب سنجی دهراوود توسط 
مقامات طالبان و ایران، به نوعی نشان از ضعف دیپلماسی 

صورت گرفته است.

برخی مسئولان اجرائی و فاقد تخصص لازم، خشک سالی افغانستان را پذیرفتند؛ ماجرای کانال های انحرافی آب چیست؟

هیرمند در مسیر اشتباه

 مجمع عمومــی جمعیت تولیدگرایــان ایران با حضور نماینده وزارت کشــور 
برگزار شد. اعضای شورای مرکزی این جمعیت برای دوره جدید عبارت اند از:

۱_ سید محمد بحرینیان ۲_ علی ظفر زاده
۳_ غلام حیدر ابراهیم بای سلامی ۴_ حسین ابویی مهریزی

۵_ سید ابوالفضل رضوی ۶_ حسین تکفلی
۷_ احمد مرادی ۸-محمدرضا نجفی منش

۹_ غلامعلی قرایی ۱۰_ بهزاد خسروانی

۱۱_ بابک علیاری ۱۲_ بهرام شهریاری
۱۳_ سهراب بهلول قشقایی ۱۴_ بهیار سلیمانی

۱۵_ داود جوانشیری
در بیانیه پایانی جمعیت آمده اســت که ناهم ترازی در سیاســت های داخلی 
و خارجــی و ناتوانی در آینده نگری و ســوء مدیریت از مهم ترین علل عقب ماندگی 
کشور است. این جمعیت در بیانیه پایانی خود تأکید کرده است که دولت و به ویژه 
نهاد هــای نظامی به هیچ وجه نباید در اجــرای اقتصاد ورود کنند و صنعت بر پایه 

نوآوری و حفظ محیط زیست باید اولویت اول کشور باشد.
در حال حاضر بــا تهدید واقعی فقر مادی و نظــری، نابرابری و ناهنجاری های 
اجتماعی، ایران شباهتی با شکوه گذشته و حتی با زمان جنگ ندارد و شاخص ها و 
نماد های بسیاری، وضعیت نابسامان اقتصاد و اجتماع را به وضوح نشان می دهد. 
آموزش، درمان، منابع انسانی، محیط زیست و آب نباید به اقتصاد بازار واگذار شود 
و توســعه پایدار برای جامعه ایران هنگامی محقق می شود که شایسته سالاری و 

دموکراسی نهادینه شود.

مجمع عمومی جمعیت تولیدگرایان ایران با حضور نماینده وزارت کشور برگزار شد


